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Aida İbrahimova, Zərifə Nağıyeva 

Rəqəmsal iqtisadiyyat və elektron ticarət  

Xülasə 

Məqalədə qloballaşmanın mahiyyəti, xüsusiyyətləri, mərhələləri və meyilləri nəzərdən 

keçirilmiş, müasir informasiya texnologiyalarının qloballaşma proseslərinə təsiri qeyd olunmuşdur. 

Qlobal iqtisadiyyatda və beynəlxalq ticarətdə rəqəmsallaşmanın miqyasının sürətlə böyüməsi və 

rəqəmsal məkanın qlobal ticarət üçün əsas sahəyə çevrildiyi göstərilmişdir. Müasir informasiya və 

kommunikasiya texnologiyalarının (xüsusən də internetin) qloballaşma prosesinin iştirakçılarına 

verdiyi üstünlüklər burada öz əksini tapmışdır. Rəqəmsal transformasiyanın beynəlxalq ticarət üçün 

nəticələri qeyd olunmuş, sərhədlərarası elektron ticarətin inkişaf xüsusiyyətləri, verdiyi 

üstünlüklərin mahiyyəti izah olunmuşdur. Bununla yanaşı, elektron ticarəti ənənəvi ticarətdən 

fərqləndirən xüsusiyyətlər vurğulanmışdır. Ölkəmizin sosial-iqtisadi həyatında mühüm rol oynayan 

İKT-nin inkişaf səviyyəsini xarakterizə edən göstəricilərin dinamikası verilmişdir. 

 

Аида Ибрагимова, Зарифа Нагиева  

Цифровая экономика и электронная торговля 

Резюме 

В статье рассмотрены сущность, особенности, этапы и тенденции глобализации, 

влияние современных информационных технологий на процессы глобализации. Было 

показано, что масштабы цифровизации мировой экономики и международной торговли 

быстро растут и цифровое пространство становится ключевым направлением для глобальной 

торговли. Отражены преимущества современных информационных и коммуникационных 

технологий (особенно Интернета) для участников процесса глобализации. Отмечены 

результаты цифровой трансформации международной торговли, разъяснены особенности 

развития трансграничной электронной коммерции и суть ее преимуществ. В то же время, 

были подчеркнуты особенности, отличающие электронную коммерцию от традиционной 

İQTİSADİ-STATİSTİK TƏDQİQATLAR 

https://www.google.com/maps/place/The+State+Statistical+Committee+of+the+Republic+of+Azerbaijan/@40.3831234,49.8225202,17z/data=!3m1!4b1!4m2!3m1!1s0x40307d90932f710b:0x125855c21e04b50c
https://www.google.com/maps/place/The+State+Statistical+Committee+of+the+Republic+of+Azerbaijan/@40.3831234,49.8225202,17z/data=!3m1!4b1!4m2!3m1!1s0x40307d90932f710b:0x125855c21e04b50c
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коммерции. Приведена динамика показателей, характеризующих уровень развития ИКТ, 

играющих важную роль в социально-экономической жизни нашей страны. 

 

Aida Ibragimova, Zarifa Nagiyeva 

Digital economy and electronic trading 

Summary 

The article examines the essence, features, stages and trends of globalization, the impact of 

modern information technologies on the processes of globalization. It was shown that the scale of 

digitalization of the world economy and international trade is growing rapidly and the digital space 

is becoming a key area for global trade. It reflects the benefits of modern information and 

communication technologies (especially the Internet) for the participants in the globalization 

process. The results of the digital transformation of international trade are noted, the features of the 

development of cross-border e-commerce and the essence of its advantages are explained. At the 

same time, the features that distinguish e-commerce from traditional commerce were highlighted. 

The dynamics of indicators characterizing the level of ICT development, which play an important 

role in the socio-economic life of our country, is given. 
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Yaşar Paşa, Nəbi Quliyev 

COVID-19-un ev təsərrüfatlarının istehlak xərclərinə təsirləri 

Xülasə 

Məqalədə COVID-19 pandemiyasının ev təsərrüfatlarının istehlak xərclərinə təsiri tədqiq 

edilmişdir. Tədqiqat rüblər üzrə aparılmış və hər bir rüb üzrə istehlak xərcləri əvvəlki ilin müvafiq 

dövrü ilə müqayisə edilmişdir. Aparılmış tədqiqat nəticəsində müəyyən olmuşdur ki, 2020-ci ildə 

pandemiya nəticəsində ölkədə qapanmalarla əlaqədar olaraq əhalinin gəlirləri və xərcləri əvvəlki ilə 

nisbətən azalmışdır. Eyni zamanda gəlirlərin azalması fonunda xərclərin daha çox ərzaq, paltar və 

ayaqqabı, səhiyyə, nəqliyyat və digər zəruri məhsul və xidmətlərin alınmasına yönəldiyi məlum 

olmuşdur.  

 

 

 

Яшар Паша, Наби Кулиев 

Влияние COVID-19 на потребительские расходы домохозяйств 

Pезюме 

В статье исследуется влияние пандемии COVID-19 на потребительские расходы 

домохозяйств. Исследование проводилось по кварталам, и расходы на потребление за каждый 

квартал сравнивались с соответствующим периодом прошлого года. Исследование показало, 

что доходы и расходы населения снизились по сравнению с предыдущим годом из-за 

ограничений в результате пандемии в 2020 году. В то же время, на фоке уменьшения доходов 

потребительские расходы на продукты питания, одежду и обувь, здравоохранение, транспорт 

и другие основние товары и  услуги увеличились.  

.  
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Yashar Pasha, Nabi Guliyev 

Impacts of COVID-19 on household consumption expenditures 

Summary 

The article examines the impact of the COVID-19 pandemic on consumer expenditures in 

households. In accordance changing of the strict quarantine regime, the research was conducted on 

quarterly and consumption expenditures for each quarter were compared with the corresponding 

period of the previous year. The study revealed that the income and expenditures of the population 

decreased compared to the previous year due to the lockdown of the country as a result of the 

pandemic in 2020. At the same time, it reveals that, with declining income, consumer expenditures 

shifted to food, clothing and shoes, health, transportation and other basic needs. 
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Açar sözlər: aqrar sahə, investisiya mexanizmi, dövlət dəstəyi, əsas kapitala investisiya, ev 

təsərrüfatı. 

Ключевые слова: аграрный сектор, инвестиционный механизм, государственная поддержка, 

инвестиции в основной капитал, домашнее хозяйство. 

Keywords: agrarian sector, investment mechanism, state support, investment in fixed assets, 

household. 

 

Nizami Qafarov 

Aqrar sahədə investisiya potensialından istifadənin təkmilləşdirilməsi 

Xülasə 

Məqalə Azərbaycan iqtisadiyyatının ayrı-ayrı sahə və regionlarında kənd təsərrüfatının 

investisiya imkanlarının, xarici investisiyaların ölkənin aqrar sektoruna cəlb edilməsi mənbələrinin 

araşdırılmasına həsr edilmişdir. Tədqiqatın əsas məqsədi aqrar sahədə investisiya mexanizmindən 

istifadə etməklə bu sahənin maliyyə resurslarına əlçatanlığının təmin edilməsini araşdırmaqdan və 

ölkənin kənd təsərrüfatı sektorunun mövcud maliyyə mənbələrindən effektiv istifadə ilə bağlı təklif 

və tövsiyələr hazırlamaqdan ibarətdir. Tədqiqatın metodologiyası iqtisadi-statistik və müqayisəli 

təhlil, məntiqi ümumiləşdirmə və sintez metodlarını əhatə edir. Tədqiqatın elmi yeniliyi ölkə 

əhalisinin kənd təsərrüfatı məhsulları ilə təminatı fonunda aqrar sahədə investisiya mexanizmindən 

kompleks istifadənin təkmilləşdirilməsi ilə bağlı müvafiq təklif və tövsiyələr hazırlamaqdır. 

Məqalədə kənd təsərrüfatına investisiya imkanlarının aşkarlanması zərurəti əsaslandırılmış, 

Azərbaycanda aqrar sahənin inkişafı üçün əsas kapitala investisiyaların və onun strukturunun 

dinamikası təhlil edilərək qiymətləndirilmişdir. Müəllif tərəfindən həmçinin aqrar sahənin maliyyə 

resursları ilə təminatının dövlət dəstəyi istiqamətləri müəyyənləşdirilmiş və aqrar sahəyə investisiya 

cəlb edilməsi mexanizminin təkmilləşdirilməsi ilə bağlı müvafiq təklif və tövsiyələr verilmişdir. 

Tədqiqatın praktiki əhəmiyyəti ondan ibarətdir ki, onun nəticələrindən aqrar sahədə mövcud 

investisiya potensialından istifadənin təkmilləşdirilməsi ilə bağlı milli iqtisadiyyatın gələcək inkişaf 

proqramının hazırlanmasında istifadə oluna bilər.   

                

Низами Гафаров 

Улучшение использования инвестиционного потенциала в 

аграрном секторе 

Резюме 

Статья посвящена исследованию инвестиционных возможностей сельского хозяйства 

в различных секторах экономики и регионах Азербайджана, источников привлечения 

иностранных инвестиций в аграрный сектор страны. Основная цель исследования - изучить 

доступность финансовых ресурсов в аграрном секторе с использованием инвестиционного 

механизма и разработать предложения и рекомендации по эффективному использованию 

имеющихся финансовых ресурсов в аграрном секторе страны. Методология исследования 

включает экономико-статистический и сравнительный анализ, методы логического 

обобщения и синтеза. Научная новизна исследования заключается в разработке актуальных 

mailto:qafarovnizami@mail.ru
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предложений и рекомендаций по совершенствованию комплексного использования 

инвестиционного механизма в аграрном секторе на фоне обеспечения населения страны 

продуктами сельского хозяйства. 

В статье обоснована необходимость выявления возможностей инвестирования в 

сельское хозяйство Азербайджана, проанализирована и оценена динамика инвестиций в 

основной капитал и его структура для развития аграрного сектора Азербайджана. Автор 

также обозначил направления государственной поддержки предоставления финансовых 

ресурсов в аграрный сектор и внес соответствующие предложения и рекомендации по 

совершенствованию механизма привлечения инвестиций в аграрный сектор. 

Практическая значимость исследования заключается в том, что его результаты могут 

быть использованы для разработки программы будущего развития национальной экономики 

с целью улучшения использования имеющегося инвестиционного потенциала в аграрном 

секторе. 

 

Nizami Gafarov 

Improving the use of  investment potential in the agrarian sector 

Summary 

The article is devoted to the study of agricultural investment opportunities in different 

sectors of economy and regions of Azerbaijan, the sources of attracting foreign investment in the 

country's agrarian sector. The main purpose of the reasearch is to study the availability of 

financial resources in the agrarian sector using the investment mechanism and to develop 

proposals and recommendations on the effective use of existing financial resources of the agrarian 

sector of the country. The research methodology includes economic-statistical and comparative 

analysis, logical generalization and synthesis methods. The scientific novelty of the research is to 

develop relevant proposals and recommendations on improving the integrated use of the 

investment mechanism in the agrarian sector against the background of the provision of the 

country's population with agro-food products. 

The article substantiates the need to identify agricultural investment opportunities in 

different sectors of economy and regions of Azerbaijan, analyzes and evaluates the dynamics of 

fixed capital investment and its structure for the development of the agricultural sector in 

Azerbaijan. The author also identified areas of state support for the provision of financial 

resources to the agrarian sector and made relevant proposals and recommendations to improve the 

mechanism for attracting investment in the agrarian sector. 

The practical significance of the study is that its results can be used to develop a program 

for the future development of the national economy to improve the use of existing investment 

potential in the agricultural sector. 
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Ключевые слова: сельское хозяйство, проблемы развития, факторы развития, аграрный 

сектор экономики, потенциал развития, растениеводство. 

Keywords: agriculture, development problems, development factors, agrarian sector of the 

economy, development potential, crop production. 

 

Nizami Kazımov, Zülfüqar Məhərrəmov 

Azərbaycanda aqrar sektorun statistik icmalı və azad edilmiş rayonların 

kənd təsərrüfatı potensialı 

Xülasə 

Məqalədə Azərbaycanda bitkiçilik məhsullarının vəziyyəti və inkişafı məsələlərinə baxılmış, 

kənd təsərrüfatı sektorunda mövcud problemlər və inkişaf perspektivləri araşdırılmışdır. Yazda 

kənd təsərrüfatı bitkilərinin məhsuldarlıq potensialı araşdırılmış, onlardan səmərəli istifadə edilərək 

yüksək məhsul əldə edilməsi yolları araşdırılmışdır. Məqalədə həmçinin işğaldan azad edilmiş 

ərazilərdə kənd təsərrüfatının inkişafı məsələləri tədqiq edilmiş, əkin dövriyyəsinə cəlb ediləcək 

torpaqların səmərəli istifadəsi məsələsinə diqqət ayrılmışdır. Əkin dövriyyəsinə cəlb ediləcək 

torpaqlarda meliorasiya və irriqasiya sistemlərinin quraşdırılması, torpaqların təyinatı üzrə uçotunun 

aparılması məsələlərinin vacibliyi göstərilmişdir. Tədqiqatın nəticəsində göstəricilər təhlil edilərək 

ümumiləşdirmə aparılmışdır.  

Низами Казымов, Зулфугар Магеррамов 

Статистический обзор аграрного сектора Азербайджана и сельскохозяйственного 

потенциала освобожденных регионов 

Резюме 

В статье рассматриваются вопроса состояния и развития растениеводства в 

Азербайджане, исследуются существующие проблемы и перспективы развития в аграрном 

секторе. Особое внимание было уделено потенциалу урожайности сельскохозяйственных 

культур, способам получения высоких урожаев при эффективном использовании ресурсов. В 

статье также рассматриваются вопросы развития сельского хозяйства на освобожденных 

территориях, уделяется внимание рациональному использованию земель, задействованных в 

севообороте. Отмечена важность установки мелиоративных и ирригационных систем на 

землях, которые будут задействованы в севообороте, учета земель по целевому назначению. 

В результате исследования показатели были проанализированы и обобщены. 

mailto:knizami70@gmail.com
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Nizami Kazimov, Zulfugar Maharramov 

Statistical diagnosis of the agrarian sector in Azerbaijan and the agricultural  

potential of the regions 

Summary 

The article examines the situation and development of crop production in Azerbaijan, examines 

the existing problems and development prospects in the agricultural sector. Special attention was 

paid to the productivity potential of agricultural crops, ways to achieve high yields using them 

effectively. The article also examines the development of agriculture in the liberated areas, and pays 

attention to the efficient use of land to be involved in crop rotation. The importance of installing 

amelioration and irrigation systems on the lands to be involved in crop rotation, keeping records of 

lands by purpose was indicated. As a result of the study, the indicators were analyzed and 

summarized. 
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Pərvin Verdiyeva  

Azərbaycanın ixrac səbətinin İqtisadi Mürəkkəblik İndeksi (İMİ) əsasında təhlili 

Xülasə 

Məqalədə iqtisadi diversifikasiyanın rolu və onun iqtisadi inkişafa təsiri nəzəri baxımdan 

təhlil edilmiş, daha sonra onun ölkə iqtisadiyyatına və qeyri-neft sektorunun inkişafına təsri 

istiqamətləri göstərilmişdir. Məqalədə diqqət mərkəzində saxlanılan əsas məsələ isə sahəvi  

diversifikasiyanın ixrac diversifikasiyası ilə müşayiət olunmasıdır. Belə ki, Azərbaycanın ixrac 

səbətinin müxtəlifliyi İqtisadi Mürəkkəblik İndeksi əsasında təhlil edilmiş, dünya ölkələri ilə 

müqayisə edilərək bu müxtəlifliyin iqtisadi inkişafda rolu əsaslandırılmışdır. 

 
Парвин Вердиева  

Анализ экспортной корзины Азербайджана на основе Индекса Экономической 

Сложности (ИЭС) 

Резюме 

В статье сначала анализируется роль экономической диверсификации и ее влияние на 

экономическое развитие с теоретической точки зрения, а затем показаны направления ее 

влияние на экономику страны и развитие ненефтяного сектора.  Основным предметом 

изучения были вопросы секторальной диверсификации, которая сопровождается 

диверсификацией экспорта. Таким образом, разнообразие экспортной корзины 

Азербайджана было проанализировано на основе Индекса Экономической Сложности по 

сравнению с другими странами, и была обоснована роль этого разнообразия в 

экономическом развитии. 

 
Parvin Verdiyeva 

Analysis of Azerbaijan's export basket based on the Economic Complexity Index (ECI) 

Summary 
The article first analyzes the role of economic diversification and its impact on economic 

development from a theoretical point of view and then shows its impact on the country's economy 

and the development of the non-oil sector. The main issue in the article is that sectoral 

diversification is accompanied by export diversification. Thus, the diversity of Azerbaijan's export 

basket was analyzed on the basis of Economic Complexity Index, compared with other countries, 

the role of this diversity in economic development was substantiated. 
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Şamxal Məmmədov 

Azərbaycanda pandemiya dövründə elektron ticarətə artan tələbat 

Xülasə  

 Məqalədə koronavirus pandemiyası dövründə elektron ticarətin inkişafı, ölkəmizə gələn 

xarici vətəndaşlar, əcnəbilərin bank kartları vasitəsilə apardıqları əməliyyatların həcmi, 

pandemiyanın dünya ölkələrinin iqtisadiyyatına mənfi təsiri haqqında məlumat verilmişdir.      

2019-2020-ci illər üzrə B2C elektron kommersiya indeksi göstərilmişdir. 

 Məqalədə həmçinin 2020-ci ilin yanvar-dekabr aylarında və 2021-ci ilin I rübündə ödəniş 

kartlarının sayı, debet və kredit kartları ilə aparılan əməliyyatların həcmi, əcnəbilərin bank kartları 

ilə apardıqları əməliyyatların həcmi, Azərbaycanda elektron ticarətin həcmi haqqında məlumat 

verilmişdir.  
 

Шамхал Мамедов 

Растущий спрос на электронную коммерцию в Азербайджане во время пандемии 

Резюме 

 В статье представлена информация о развитии электронной коммерции во время 

пандемии коронавируса, объеме операций c банковскими картами, осуществляемых 

иностранцами в нашей стране, негативных последствиях пандемии для экономики мира. Был 

проанализирован  электронный коммерческий индекс B2C за 2019-2020 годы. 

 В статье также представлена информация о количестве платежных карт, объеме 

операций с дебетовыми и кредитными картами,  объеме операций с банковскими картами, 

осуществляемых иностранцами и объеме электронной коммерции в Азербайджане в             

январе-декабре 2020 года и в первом квартале 2021 года. 

 
Shamkhal Mammadov 

The growing demand for e-commerce in Azerbaijan during the pandemic 

Summary 

 The article provides information on the development of e-commerce during the Coronavirus 

Pandemic, the volume of transactions with bank cards carried out by foreigners in our country,  the 

adverse effects of the Pandemic for the world economy. The B2C e-commerce index for 2019-2020 

was shown. 

 The article also provides information on the number of payment cards, volume of 

transactions with debit and credit cards,  volume of transactions with bank cards carried out by 
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foreigners and the volume of e-commerce in Azerbaijan on January-December 2020 and in the first 

quarter of 2021. 
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Mübariz Nuriyev, Saleh Mövlamov 

Statistik tədqiqatların təşkili məsələləri 

Xülasə 

Məqalədə statistik tədqiqatın mərhələləri, tədqiqat prosesinin tipik sxemi, şəhər və kənd ərazi 

vahidlərində seçmə planının hazırlanması, ev təsərrüfatlarının seçilməsi, məlumatların yoxlanması, 

tədqiqatın nəticələrinin yekunlaşdırılması, göstəricilərin keyfiyyətinin statistik təhlili, məlumatların 

toplanmasının şəbəkə (block chain) sxemi araşdırılmışdır. Statistik tədqiqatın klassik üsullarla yerinə 

yetirilməsi bəzən zamanın tələbinə müvafiq olmaması və göstəricilərin keyfiyyətinin yüksəldilməsi 

üçün məlumatların istehsalı texnologiyasının rəqəmsal texnologiyaya tranformasiyasının perspektivi 

göstərilmişdir.    

 

Мубариз Нуриев, Салех Мовламов 

Вопросы организации статистических исследований 

Резюме 

В статье рассматриваются этапы статистического исследования, типовая схема 

исследовательского процесса, составление плана выборки в городской и сельской местности, 

отбор домохозяйств, проверка данных, подведение итогов опроса, статистический анализ 

показателей, блокчейн-схема. Показана перспектива трансформации классических 

технологий производства данных в цифровые с целью повышения качества показателей, так 

как выполнение статистических исследований классическими методами не всегда отвечает 

требованиям времени. 
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Mubariz Nuriyev, Saleh Movlamov 

Organization of statistical research 

Summary 

The article discusses the stages of statistical research, a typical scheme of the research 

process, drawing up a sampling plan in urban and rural areas, selecting households, checking data, 

summing up the survey results, statistical analysis of indicators, a blockchain scheme. The prospect 

of transforming data production technologies into digital ones is shown in order to improve the 

quality of indicators, since the implementation of statistical studies by classical methods does not 

meet the requirements of the modern time. 
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Rauf Salayev 

Vergi sistemində vergi gəlirlərinin proqnozlaşdırılması, rəqəmsal iqtisadiyyatda  

üstünlükləri və mənfi cəhətləri 

Xülasə 

  Məqalədə qeyd edilmişdir ki, vergi proqnozlaşdırılması özlüyündə vergi potensialının və 

büdcə sisteminə vergi daxilolmalarının qiymətləndirilməsini əks etdirir və bütövlükdə 

Azərbaycanın inkişafının sosial-iqtisadi proqnozlaşdırılmasına əsaslanır. Vergi orqanları 

səlahiyyətləri çərçivəsində büdcə sisteminə vergi daxilolmalarının proqnozlaşdırılmasını həyata 

keçirir ki, bunun da dəqiqliyi sosial-iqtisadi inkişafın hədəf proqramlarının və prioritet dövlət 

layihələrinin maliyyələşdirilməsinə, həmçinin vergi gəlirlərinin planlaşdırılmasına, vergi sisteminin 

dayanıqlığı prinsipinin həyata keçirilməsinə, iqtisadi inkişafın hədəf istehsal qurğularına uyğun 

iqtisadi proseslərin koordinasiyası və iqtisadiyyatın dövlət tənzimlənməsinə təsir edir. 

Beynəlxalq səviyyədə, rəqəmsal iqtisadiyyatda vergi proqnozu vergi ödəmələrini azaltmaq 

üçün aktiv vergi ödəyicilərinin fəaliyyətini əhatə edir. 

Göstərilmişdir ki, rəqəmsal iqtisadiyyatın formalaşması, bütün fəaliyyət sahələrində, 

xüsusən vergi proqnozlaşdırmasında baş verən qlobal dəyişikliklər prosesidir. Azərbaycan 

iqtisadiyyatında rəqəmsal texnologiyalara əsaslanan ən yeni maliyyə alətlərinin meydana çıxması 

vergi proqnozlaşdırmasında bir sıra problemlərin həllini tələb edir. 

 

Рауф Салаев 

Прогнозирование налоговых поступлений в налоговой системе,  

преимущества и недостатки в условиях цифровой экономики 

Резюме 

В статье отмечается, что налоговое прогнозирование представляет собой оценку 

налогового потенциала и поступлений налогов в бюджетную систему и основывается на 

социально-экономическом прогнозировании развития Азербайджана в целом. В рамках 

своих полномочий налоговые органы осуществляют прогнозирование налоговых 

поступлений в бюджетную систему, точность которого влияет на финансирование целевых 

программ социально-экономического развития и приоритетных государственных проектов, а 

также планирование налоговых доходов, обеспечивающее реализацию принципа 

стабильности налоговой системы, координацию экономических процессов в соответствии с 

целевыми установками производственного развития, а также воздействие на государственное 

регулирование экономики. 
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На международном уровне налоговое прогнозирование в условиях цифровой 

экономики предполагает активные действия налогоплательщика по уменьшению налоговых 

платежей.   

Формирование цифровой экономики является процессом глобальных изменений во 

всех сферах деятельности, в особенности налогового прогнозирования. Появление в 

экономике Азербайджана новейших финансовых инструментов, основанных на цифровых 

технологиях, требует решения целого ряда проблем в налоговом прогнозировании. 

   

Rauf Salayev 

Forecasting tax revenues in the tax system, their advantages and disadvantages 

in the digital economy 

Summary 

The article notes that tax forecasting is an assessment of the tax potential and tax revenues to 

the budget system and is based on socio-economic forecasting of the development of Azerbaijan as 

a whole. Within the framework of their powers, the tax authorities carry out forecasting of tax 

revenues to the budget system, the accuracy of which affects the financing of targeted programs of 

socio-economic development and priority state projects, as well as planning tax revenues, ensuring 

the implementation of the principle of stability of the tax system, coordination of economic 

processes in accordance with the target installations of production development, as well as the 

impact on state regulation of the economy. 

At the international level, tax forecasting in the digital economy implies active taxpayer 

actions to reduce tax payments. 

The formation of the digital economy is a process of global changes in all areas of activity, 

especially tax forecasting. The emergence of the latest financial instruments based on digital 

technologies in the Azerbaijani economy requires solving a number of problems in tax forecasting. 
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Keywords: international finance, accounting standards, public sector, financial reporting, state 

budget. 

 

Novruz Hüseynov  

Büdcədənkənar dövlət fondlarının idarəetmə orqanlarında uçot və hesabatın  

təkmilləşdirilməsi məsələləri 

Xülasə 

Məqalədə dövlət idarəetmə sektorunda mühasibat uçotu və hesabat sisteminin 

təkmilləşdirilməsi dövlət maliyyəsinin idarəedilməsi sisteminin mühüm ünsürü kimi qeyd 

edilmişdir. Belə ki, maliyyə informasiyasının keyfiyyətinin yüksəldilməsi yalnız dövlət 

maliyyəsinin idarəedilməsi sisteminin kompleks islahatı nəticəsində daha təsirlidir.   

Məqalədə mühasibat hesabları planının büdcə təsnifatı ilə inteqrasiyası nəticəsində yeni 

yaranacaq hesablar planının beynəlxalq standartlara tam uyğunluğu qeyd olunur. 

 

 

Новруз Гусейнов  

Вопросы совершенствования учета и отчетности в органах управления  

внебюджетных государственных фондов 

Резюме 

 В статье отмечается, что совершенствование системы бухгалтерского учета и 

отчетности в сфере государственного управления является важным элементом системы 

управления государственными финансами. Таким образом, повышение качества финансовой 

информации будет более эффективным только в результате комплексной реформы системы 

управления государственными финансами. 

 В статье отмечается, что новый план счетов, который будет создан в результате 

интеграции плана счетов с бюджетной классификацией, полностью соответствует 

международным стандартам. 

 

 

Novruz Huseynov 

Directions for improving accounting and reporting in the management bodies of extra-

budgetary state funds 

Summary 

 The article notes that the improvement of the accounting and reporting system in the 

public administration sector is an important element of the public finance management system. 
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Thus, improving the quality of financial information is more effective only as a result of a 

comprehensive reform of the public financial management system. 

 The article notes that the new chart of accounts, which will be created as a result of the 

integration of the chart of accounts with the budget classification, fully complies with international 

standards. 
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Xaqani Məcidov 

Fərdin iqtisadi təhlükəsizliyi: təhlükəsizlik mühitinə təhdidlər, müdafiə və qiymətləndirmə 

metodologiyası 

Xülasə 

Məqalədə bütün dövrlər üçün aktual mövzulardan biri olan fərdin iqtisadi təhülkəsizliyi 

tədqiqat obyekti kimi qoyulmuşdur. Təhlükəsizlik mühiti dəyərləndirilmiş, ona təsir edən amillər 

qruplaşdırılmış, risklərə və təhdidlərə qarşı operativ və effektli tədbirlərin əhəmiyyəti qeyd 

edilmişdir. Müxtəlif ədəbiyyat və internet resurslarından istifadə etməklə fərdin iqtisadi 

təhlükəsizliyini qiymətləndirməyə imkan verən metodologiya haqqında məlumat verilmişdir. Nəticə 

olaraq, fərdin iqtisadi təhlükəsizliyinin təmin olunmasına töhfə verə biləcək bəzi təkliflər 

verilmişdir. 

 

 

 

 

Хагани Меджидов 

Экономическая безопастность личности: угрозы среде безопасности, защита и 

методология оценки 

Резюме 

Статья посвящена актуальной теме экономической безопасности личности. Была 

проведена оценка среды безопасности, сгруппированы факторы, влияющие на нее, и 

отмечена важность оперативных и эффективных мер против рисков и угроз.. Используя 

различную литературу и Интернет-ресурсы. Автор предоставил информацию о методологи, 

позволяющей оценить личную экономическую безопасность.  В результате были внесены 

некоторые предложения, реализация которых ногла бы способствовать личной 

экономической безопасности. 
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Khagani Majidov 

Economic security of the individual: threats to the security environment, protection and 

assessment methodology 

Summary 

The article focuses on the economic security of the individual, which is one of the most 

important topics for all times. The security environment was assessed, the factors affecting it were 

grouped, and the importance of prompt and effective measures against risks and threats was noted. 

Information was provided on a methodology that allows the assessment of an individual's economic 

security using various literature and Internet resources. As a result, some suggestions have been 

made that could contribute to the economic security of the individual. 
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Zeynəb Qiyasova 

Azərbaycanda innovasiyalı inkişaf və innovativ sahibkarlığın təkmilləşdirilməsi 

Xülasə 

Məqalədə Azərbaycanda innovasiyalı inkişaf və innovativ sahibkarlığın təkmilləşdirilməsi 

ilə bağlı vəziyyət təhlil olunur. Təhlilə əsasən innovasiyalı inkişafı müəyyən edən göstəricilərin 

dünya təcrübəsinə əsasən Azərbaycan üzrə payı statistik cədvəllərlə verilmişdir. Bundan başqa, 

dövlətin innovasiya siyasətinin əsas istiqamətləri, ölkəmizdə sənaye müəssisələrində innovasiyaya 

mane olan amillərin son 5 illik zaman sıxlığında müqayisəsi, innovasiyaya çəkilən xərclərə 

toxunulmuşdur. Tədqiqat-inkişaf xərclərinin stimullaşdırılması üzrə əsas tədbirlər planını həyata 

keçirmək məqsədilə innovasiyalı inkişafın GZİT (SWOT – ingiliscə) təhlili aparılmışdır. 

Azərbaycanda innovasiya sahəsinin maliyyə infrastrukturunun formalaşdırılmasının vəzifə və 

prinsiplərinə toxunulmuş, innovasiyalı inkişafın əsasında təkmilləşəcək innovativ sahibkarlıq 

məsələlərindən bəhs olunmuşdur. 

 

Зейнаб Гиясова  

Соверщенствование инновационного развития и инновационного 

предпринимательства  в Азербайджане 

 Резюме 

 В статье анализируется ситуация с инновационным развитием и совершенствованием 

инновационного предпринимательства в Азербайджане. Согласно проведенному анализу на 

основе мирового опыта показана, доля показателей, определяющих инновационное развитие 

в Азербайджане.. Кроме того, были затронуты основные направления государственной 

инновационной политики, приведены сравнения факторов, сдерживающих инновации на 

промышленных предприятиях страны за последние 5 лет, оценены расходы на инновациис. 

SWOT анализ инновационного развития проводился с целью реализации основного плана 

действий по стимулированию затрат на исследования и разработки. Были затронуты задачи и 

принципы формирования финансовой инфраструктуры инновационной деятельности в 

Азербайджане, обсуждены вопросы инновационного предпринимательства, которые будут 

совершенствоваться на основе инновационного развития. 
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Zeynab Giyasova  

İmproving innovative activities in Azerbaijan 

Summary 

 The article analyzes the situation with innovative development and improvement of innovative 

entrepreneurship in Azerbaijan. According to the analysis, the share of indicators determining 

innovative development in Azerbaijan based on the world experience is given in statistical tables. In 

addition, the main directions of the state's innovation policy, the comparison of factors hindering 

innovation in industrial enterprises in our country over the past 5 years, the cost of innovation were 

touched upon. SWOT analysis of innovative development was conducted in order to implement the 

main action plan to stimulate research and development costs. The tasks and principles of the 

formation of the financial infrastructure of innovation in Azerbaijan were touched upon, the issues 

of innovative entrepreneurship to be improved on the basis of innovative development were 

discussed. 
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